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تب برفك�ي مهمان 
ناخ������وان�ده 
دامداري هاي كوچك و بزرگ آذربايجان غربي 
شده است. با  اينكه هر س�اله اقدامات بسياري 
براي كنترل اين بيماري انجام مي شود، اما باز هم 
تب برفكي در اين استان جولان مي دهد و دام هاي 
دامداري هاي بسياري را از بين مي برد. معضلي كه 
طي سال هاي اخير با واردات دام هاي غيرمجاز و 
قاچاق شروع شده و حالا به گفته نماينده مردم 
مهاباد با گس�ترش بيماري تب برفك�ي، توازن 
عرضه و تقاضا در بازار گوش�ت را بر ه�م زده و 
افزايش قيمت گوشت را براي مردم رقم زده است. 
با اين تفاسير اگر دولت باز هم برنامه اي جامع براي 
پيشگيري از بيماري تب برفكي نداشته باشد و 
جايگزيني براي دا م هاي تلف ش�ده در استان 
نيابد، خيلي زود بيماري گس�ترش بيش�تري 
مي يابد و قيمت گوش�ت هم گران تر مي ش�ود. 

    
تب برفكي سال ها بود كه به عنوان معضلي لاينحل 
شناخته مي شد و در نبود واكسن هاي اين بيماري، 
دام هاي زيادي تلف و دامداران بسياري ورشكست 
مي شدند. حالا چند سالي اس��ت كه واكسن اين 
بيماري مهلك در كشور توليد مي شود و ديگر نيازي 
به تهيه واكس��ن هايي با هزينه هاي گزاف نيست، 
با اين حال همچنان تعداد بيش��ماري از دامداران 
محلي در آذربايجان غربي باز هم توان خريد آن را 
ندارند. همين امر نيز نمي گذارد بيماري تب برفكي 
از آذربايجان غربي كه بيماري اي غيربومي و وارداتي 
از طريق دام هاي قاچاق است، به طور كامل ريشه كن 

شود. لازم به ذكر است كه واكس��ن هاي دا م هاي 
سبك در حال حاضر توسط دولت تهيه مي شود و 
دام هاي سنگين همچون گاو بايد توسط دامداران 
خريداري ش��ود كه اغلب دامداران در اين زمينه 
ناتوان هستند. همين امر نيز زمينه گسترش بيماري 
را افزايش مي دهد و راه را براي تلفات بيشتر دام ها باز 
مي كند. معضلي كه با كاهش دام شروع مي شود و به 

گراني روز افزون گوشت مي انجامد. 
  دام هاي جديد جايگزين شوند

با توجه به اينكه قيمت گوش��ت ط��ي چند ماه 
گذشته روند صعودي يافته اس��ت و دولتمردان 
هنوز نتوانس��ته اند جلوي اين معضل را بگيرند، 
نماينده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامي 

مي گويد: » كاهش منابع دامي بر اثر ش��يوع تب 
برفكي در طي دو سال گذش��ته، توازن عرضه و 
تقاضا در بازار گوشت را برهم زده است؛ زيرا دولت 
تلفات ناش��ي از از بين رفتن دام ه��اي دامداران 
را بر اثر تب برفكي به نح��و جامع بر طرف نكرده 
است.« جلال محمودزاده با اش��اره به اينكه اگر 
انتظار داريم بازار گوش��ت به تعادل منطقي نرخ 
برسد، بايد بازار عرضه و تقاضا را به نوعي تنظيم 
كرد، مي افزايد: »دولت بايد منابع دامي جديد را 
جايگزين دام هاي تلف شده براثر تب برفكي كند، 
اما متأسفانه اين مهم توسط دولت براي جبران 
خسارت ناشي از تب برفكي براي دامداران به نحو 
منطقي عملياتي نشده است.«  وي ضمن اشاره 

به ماهيگيري دلالان از وضعي��ت موجود، ادامه 
مي دهد: » نفوذ دلالان در بازار گوشت نتيجه عدم 
توانمندي وزارت جهادكشاورزي براي تنظيم بازار 
است و اين در حالي است كه وزارتخانه مي تواند 
از ظرفيت هاي تعاوني روس��تايي، ميادين ميوه 
و تره بار و ش��هرداري ها با عرضه توليد به مصرف 

گوشت مدد بگيرد.« 
  تب برفكي همچنان در كمين دام هاست

با توجه به اس��تمرار چند س��اله ت��ب برفكي در 
آذربايجان غربي در حال حاضر، مقدمات اجراي 
پروژه تحقيقات��ي مصوب تعيين س��طح ايمني 
بيماري ت��ب برفك��ي در گاوداري هاي اس��تان 
آذربايجان غربي توسط بخش تحقيقات دامپزشكي 
مركز تحقيقات و آموزش كشاورزي و منابع طبيعي 
استان با همكاري اداره كل دامپزشكي آغاز شده 
است.  محقق بخش دامپزشكي مركز تحقيقات 
كشاورزي با اش��اره به ضرورت پيشگيري از اين 
بيماري مي گويد: »بيماري تب برفكي يك بيماري 
ويروسي به شدت مسري است كه در بيشتر مناطق 
كش��ور به صورت بومي ديده مي شود.« عليرضا 
آذروندي ب��ا تأييد اين موضوع ك��ه تلفات دام ها 
طي چند سال اخير و عدم جايگزيني آنها منجر 
به افزايش قيمت گوشت ش��ده است، مي افزايد: 
»ابتلاي گاو و گوسفند، سبب كاهش توليد گوشت 
و ش��ير و گاهي بروز تلفات در دام ها ش��ده است، 
س��الانه خس��ارت اقتصادي زي��ادي را به بخش 
دامي كشور وارد مي كند و فقط مختص به استان 
آذربايجان غربي نيس��ت.« لازم به ذكر است كه 
سال گذشته 4 هزار و 286 رأس گاو و گوسفند بر 

اثر تب برفكي در آذربايجان غربي تلف شده اند.

   زنجان: مدير عامل ش��ركت آب و فاضلاب ش��هري استان زنجان 
گفت: مجلس شوراي اسلامي قانون برخورد با انشعابات غيرمجاز آب و 
فاضلاب و ساماندهي سكونتگاه هاي غير رسمي را تصويب كرده كه بر 
اساس همين قانون، شركت آب و فاضلاب شهري استان زنجان با توجه 
به اهميت موضوع اقدام به ساماندهي انش��عابات غيرمجاز در حاشيه 
شهرهاي اس��تان زنجان خواهد كرد. عليرضا جزء قاسمي اعلام كرد: 
از 18 ميليون مترمكعب آب توليدي طي س��ه ماهه نخست امسال در 
استان زنجان مش��تركان 13 ميليون مترمكعب مصرف داشته اند كه 
به منظور مديريت مصرف آب آش��اميدني در اين استان 267 انشعاب 
غيرمجاز طي اين مدت شناسايي شده اس��ت كه از اين تعداد انشعاب 

غيرمجاز بيش از 170 رشته اصلاح و بقيه نيز جمع آوري شد. 
   خراسان شمالي: مديركل دفتر فني اس��تانداري خراسان شمالي 
گفت: اختصاص 300 ميليون دلار اعتبار از محل منابع صندوق توسعه 

ملي به اين طرح ريلي در سفر دولت به استان 
تصويب ش��ده بود كه تخصيص آن تاكنون 
به علت برخي مش��كلات به تأخي��ر افتاده 
بود. يزدان عنبري افزود: اين طرح ريلي در 
مسير جوين- اسفراين به طول 50 كيلومتر 
در دو قطعه در حال اجراست كه يك قطعه 
70درصد و ديگري 10درصد پيشرفت دارد. 

ساخت يك قطعه از مسير ريلي اسفراين به بجنورد نيز با انجام مناقصه و 
مشخص شدن پيمانكار در دست پيگيري است. اين خط ريلي، بجنورد را از 

طريق اسفراين و جوين به راه آهن سراسري متصل مي كند. 
   گلستان: مدير بنياد مسكن شهرستان هاي بندرتركمن و گميشان 
گفت: قريب به 11 هزار واحد مسكوني كم دوام و بي دوام در شهرستان 
گميشان موجود است كه نياز به مقاوم سازي دارند.  محمدعلي حيدري 
با اشاره به اجراي طرح هادي در روستاهاي گميشان گفت: طرح هادي 
روستايي در واقع نقشه راه توسعه كالبدي روستاها به شمار مي رود و 
مبنا و بستري براي اجراي تمامي پروژه هاي عمراني در روستاها است. 
بنياد مس��كن براي همه روستاهاي شهرس��تان طرح تهيه كرده و در 
حال حاضر روس��تاي فاقد طرح وجود ندارد.  وي ادامه داد: با توجه به 
هزينه هاي س��نگين و محدوديت منابع اعتباري تاكنون بنياد مسكن 
توانسته است از 2۹ روستاي بالاي 20 خانوار، طرح را در 1۹ روستاي 
شهرستان گميشان آغاز و يك فاز آن را اجرا نمايد. در هشت روستاي 

شهرستان نيز فازهاي 2 و 3 نيز اجرا شده است. 
   اردبيل: مديرعامل شركت گاز استان اردبيل گفت: در حال حاضر 
از يك هزار و 6۹5 روستاي اس��تان به تعداد ۹0۹ روستا از نعمت گاز 
بهره مند شده اند و تا پايان اين ماه نرخ بهره مندي روستاها و شهرها به 
۹7 درصد مي رسد. فيروز خدائي ادامه داد: در چهار ماهه نخست امسال 
8 هزار و 255 كيلومتر شبكه هاي تغذيه و توزيع گاز در استان اردبيل 
اجرا شده و 214 هزار علمك نيز نصب شده كه در حال حاضر تعداد كل 

مشتركان به 431 هزار مشترك رسيده است. 
   فارس: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري فارس 
گفت: عمليات اجرايي مرمت مسجد و مدرسه خان در شهرستان جهرم با 
اعتباري بالغ بر 3 ميليارد و 6۹7 ميليون ريال به 60 درصد پيشرفت فيزيكي 
رسيد. مصيب اميري افزود: بناي مسجد و مدرسه خان مربوط به دوره شاه 
سليمان دوم صفوي است و در غرب شهرستان جهرم واقع گرديده و مصالح 
به كار رفته در ساخت آن از خشت، گل، آجر، سنگ و گچ است و هم اكنون 

محلي براي تدريس و تحصيل تعدادي از طلاب و مدرسين مي باشد. 
   كاشان: حميدرضا مؤمنيان معاون استاندار و فرماندار كاشان در بازديد 
از تونل گلاب گفت: ارزش تأسيسات و خط انتقال آب زاينده رود به كاشان با 
پيشرفت ۹8 درصدي بالغ بر 800 ميليارد تومان است وليكن عدم تكميل 

2 درصد باقيمانده نيمي از ظرفيت پروژه را معطل نگه داشته است.

طبق آمار سازمان بهزيستي سمنان در حال حاضر 
در اين استان 13هزار معلول شناسايي  شده وجود 
دارد كه از اين تع��داد 5 هزار و 250 نفر مش��كل 
حس��ي حركتي، يك هزار و 422 نفر نقص بياني، 
2 هزار و ۹00 نفر مش��كل ذهني، يك هزار و 411 
نفر مش��كل رواني و يك هزار و 747 نفر مش��كل 
شنوايي دارند.   مديركل بهزيستي استان سمنان 
در اين خصوص مي گويد: »وجود 13هزار معلول در 
سطح اين استان سبب شده تا اين سازمان خدمات 
مورد نياز آنها را در زمينه هاي مختلف تأمين كند.« 
عليرضا ايزدپور مي افزاي��د: »در حال حاضر بحث 
اشتغال و تأمين مس��كن معلولان در اين استان از 
مهم ترين دغدغه هاي مسئولان اين سازمان بوده كه 
سعي داريم با كمك دولت، خيرين و هلال احمر تا 

حدودي كه در توان هست آنها را تأمين كنيم.«  

  وعده ساخت مسكن براي معلولان شاهرودي 
شهرستان شاهرود در سمنان از بزرگ ترين شهرهاي 
اين استان به شمار مي رود كه بالاترين تعداد معلولان 
را به خود اختصاص داده اس��ت.  به گفته مسئولان 
سازمان بهزيستي ش��اهرود وجود نزديك به 5 هزار 
معلول دراين شهرستان سبب شده تا تأمين مسكن، 
اشتغال و دادن خدمات اجتماعي خاص از مهم ترين 
دغدغه ها و برنامه هاي اين سازمان باشد.  در حالي كه 
در سال هاي اخير بارها مسئولان استاني قول هايي 
را در زمينه تأمين مسكن مورد نياز معلولان داده اند، 
اما بررسي ها نش��ان مي دهد كه تاكنون توفيق قابل 
توجهي در اين زمينه انجام نگرفته اس��ت.  سال ۹4 
بود كه رئيس وقت سازمان بهزيستي استان سمنان 
اعلام كرد: »در راستاي رفاه حال معلولان استان و در 
پي  اجراي طرح ملي نهضت مسكن اين قشر ساخت 2 

هزار و 41 واحدي در دستور كار اداره كل قرار گرفت كه 
از اين تعداد يك هزار و 600 واحد مسكن ساخته شده 
و آماده بهره برداري است.« محمد ملكي افزود: »در 
حال حاضر ساخت اين مسكن ها به  طور ميانگين 60 
درصد پيشرفت فيزيكي دارد، همچنين براي كمك 
به معلولان براي هر واحد از اين پروژه ها 40 ميليون 
ريال كمك بلاعوض توسط اداره كل بهزيستي و 250 
ميليون ريال ديگر نيز به  صورت اعطاي تس��هيلات 
بانكي پرداخت مي شود.«  وي همچنين در خصوص 
برنامه ساخت و تحويل خانه به خانواده هايي كه داراي 
دو فرزند معلول هس��تند بيان داشت: »مسكن 42 
واحدي براي خانواده هاي داراي دو معلول در استان 
سمنان در دست اجرا اس��ت كه 150 ميليون ريال 
براي هر واحد توسط بنياد مستضعفان، 100 ميليون 
ريال توسط اداره كل بهزيس��تي استان سمنان، 50 

ميليون ريال توسط انجمن خيرين مسكن ساز، 20 
ميليون ريال توسط بنياد مسكن انقلاب اسلامي و از 
محل حساب 100 امام )ره( 150 ميليون ريال ديگر 
به  صورت پرداخت تس��هيلات قرض الحسنه تأمين 
مي شود.« البته دادن وعده مسكن تنها به اين مورد 
ختم نش��د چرا كه اين بار نوبت ب��ه مدير كل جديد 
سازمان بهزيستي س��منان بود كه در اين خصوص 
قول هايي در خصوص تأمين مسكن معلولان استان 
بدهد.  تير ماه سال گذشته كه عليرضا ايزدپور در اولين 
نشست خبري خود كه به مناسبت هفته بهزيستي 
برگزار شد اعلام كرد: »به منظور رفع مشكل مسكن 
معلولان استان 650 واحد مسكوني در دست ساخت 
قرار گرفته كه پس از تكميل در اختيار متقاضيان واجد 
شرايط قرار خواهد گرفت.« وي ادامه داد: »علاوه بر 
اين تعداد واحد مسكوني تاكنون بيش از 600 واحد 
مسكن معلولان در استان سمنان احداث شده است 
كه 107 واحد آن تحويل  داده شده است.« البته مدتي 
بعد نيز معاون اين سازمان در استان سمنان با اشاره به 
اولويت واگذاري مسكن به افرادي كه داراي دو فرزند 
معلول هستند، اعلام كرد: » تا سال ۹6، ۹ خانواده دو 
معلول در استان صاحب خانه شده و 31 خانواده ديگر 
در صف انتظار هستند.« احمد پيوندي با بيان اينكه 
از اين تعداد 1۹ نفر روستايي و 21 نفر شهري هستند، 
گفت: »براي ساخت خانه هاي روستايي مددجويان، 
6 ميليون بهزيستي، 10ميليون بنياد مستضعفان، 20 
ميليون بانك مسكن به  صورت وام 4 درصد و 2 ميليون 

تومان هم به  صورت بلاعوض كمك مي كند.«
  گلايه مندي از محل ساخت و نوع واگذاري 
در حال��ي كه به گفته مس��ئولان مختلف س��ازمان 
بهزيستي استان قرار بود اين ساختمان ها در كمترين 
زمان و نزديك ترين محل ساخته شود، اما اين اتفاق 
نيفتاد.  احمد ملكي كه ساكن شهرستان شاهرود و 
پدر دو فرزند معلول است در اين خصوص مي گويد: 
»طي دو س��ال نزديك به 2 ميليون تومان پرداخت 
كرديم اما هنوز از واگذاري مس��كن خبري نيست.« 
وي مي افزايد: »تازه زماني كه اين مسكن واگذار شد در 
دورترين نقطه شاهرود قرار داشت و براي رسيدن به آن 
بايد با خودروي شخصي نزديك به يك ساعت رانندگي 
مي كرديم تا به خانه واگذار شده مي رسيديم.« وي با 
اشاره به نبود هيچگونه امكانات شهري وگله مندي از 
اقساط زياد با بهره بسيار ادامه مي دهد: »در اين شهرك 
هيچ مغازه اي وجود ندارد و بايد براي تأمين نيازهاي 
خود به ش��هرهاي اطراف برويم در ضمن بايد ماهانه 
300هزارتومان قسط مسكن بدهيم و قيمت تمام شده 
آن با بهره بانكي برايمان 56 ميليون تومان شد.« اين در 
حالي است كه زماني كه اين واحد مسكوني را تحويل 
گرفتيم، نه شير آلات داشت نه كابينت و اين موضوع 
موجب شد تا براي تكميل آن 10 ميليون تومان هزينه 
كنيم.« اين گلايه مندي ها موجب شد تا در سفري كه 
روزگذشته رئيس سازمان بهزيستي كشور به شهرستان 
شاهرود داشت اعلام كند: »طبق تفاهمنامه اي كه بين 
سازمان بهزيستي و بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي 
وجود دارد، براي خانواده ه��اي دو معلول به بالا هيچ 
محدوديتي براي عرضه مسكن وجود ندارد و احداث 

مسكن آنها در قالب اين تفاهمنامه در اولويت است.«
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 معلولان سمناني در انتظار عملي شدن 
وعده هاي تأمين مسكن مسئولان

 دور بودن ساختمان ها از شهر، نداشتن امكانات واقساط بالا، دركنار تأخير در واگذاري مسكن 
كام معلولان را در داشتن سرپناه تلخ كرده است

تب برفكي گوشت را در آذربايجان غربي گران كرد
نماينده مردم مهاباد در مجلس: كاهش منابع دامي به علت شيوع تب برفكي در 2 سال اخير موجب گراني گوشت در بازار شده است

چرا عمر هزار ساله آثار ايراني به ثبت جهاني نمي رسد؟
تالاب پلدختر را قبل از مرگ جهاني كنيد

يكي از راه هاي حفظ و نگهداري آثار تاريخي يا نقاط طبيعي كشورها ثبت 
جهاني آنهاست. روشي كه مي تواند با جلب توجه نگاه جهانيان به آثار و 
منابع طبيعي كمك شاياني در جهت زنده نگه داشتن آنها بكند.  با اين 
حال مشخص نيست چرا برخي از نقاط طبيعي و تاريخي ايران براي ثبت 
جهاني شدن در صفي طولاني قرار مي گيرند كه سال ها نوبتشان نمي شود. 
تا جايي كه بعضاً اثر از بين مي رود و عمر چند هزار ساله اش هم به جهاني 
ش�دن كفاف نمي دهد. درس�ت مثل تالاب هاي 10 هزارساله پلدختر. 

    
نياز نيست خيلي راه دوري برويم و به دنبال علت هاي عدم ثبت جهاني 
آثار ايراني بگرديم. مثلًا همين تالاب ها كه به عنوان بهترين و مهم ترين 
مخازن ژن گياهي و جانوري روي زمين هستند در كشور ما كاربري شان 
به عنوان تفريحگاه، تفرجگاه، ش��كارگاه و صيد محسوب مي شود. با اين 
تفاسير تغيير كاربري اراضي تالابي، عدم رعايت حقابه طبيعي محيط هاي 
طبيعي از سوي مجريان مختلف طرح هاي آبي، بي توجهي به ملاحظات 
زيست محيطي در پروژه هاي عمراني، ورود آلاينده هاي مختلف بيولوژيكي 
ش��يميايي و فيزيكي به محيط هاي تالابي، ش��كار و صي��د غيرمجاز، 
خشكسالي ها و بهره برداري بي رويه از منابع آب هاي زيرزميني از جمله 
تهديداتي به شمار مي آيد كه تالاب ها را نه تنها از جهاني شدن دور مي كند 

بلكه شمارش معكوس را براي پايان دادن به عمرشان آغاز مي كند. 
   وعده ها و اميدها

روز گذشته خبري منتشر شد مبني بر اينكه تالاب هاي 11 گانه معروف 
پلدختر كه حدود 11 هزار س��ال پيش ايجادش��ده اند با انتظار ثبت در 
كنوانسيون رامسر در حال نابودي هستند.  تالاب هاي 11 گانه پلدختر كه 
به لهجه محلي به آنها »گري« مي گويند شامل »گري هاي بلمك«، »لفانه 
يك« و »لفانه دو«، »تكانه«، »زرد آبه«، »پيكه«، »آب تاف يك« و »آب 
تاف دو«، »جمجمه«، »كبود و سياه« هستند كه در تعديل آب  و هواي 
منطقه نقش بسزايي دارند.  تالاب هاي پلدختر حدود 11 هزار سال پيش 
براثر وقوع زلزله اي به بزرگي بيش از هفت ريشتر در يال شمالي طاقديس 
»كبير كوه« كه موجب رانش لايه هاي سنگي و مسدود شدن رودخانه هاي 
سيمره و كشكان و در نتيجه ايجاد درياچه هاي بزرگ در جنوب شهرستان 
پلدختر به وجود آمده اند و سن تالاب هاي پلدختر در واقع معادل »سن 
لند اسلايد س��يمره« اس��ت.  در همين رابطه رئيس اداره محيط زيست 
پلدختر مي گويد: »با توجه به وضعيت توپوگرافي و زمين شناسي منطقه 
تالاب ها به محدوده مجاور پست تر منشأ آب تالاب هاي پلدختر نزولات 
جوي است كه جريان هاي زيرسطحي به سمت تالاب ها حركت كرده و به 
داخل آنها زهكشي شده و كف آنها نيز از رسوبات »مارني دانه ريز« و نفوذ 
ناپذير »سازند گچساران« اس��ت.« اميررضا محمدي نژاد ادامه مي دهد: 
»پلانكتون ها« كه به احتمال  زياد توسط پرندگان مهاجر به اين تالاب ها 
انتقال يافته و به  شدت تكثير و افزايش  يافته اند پس از طي دوره تكامل، 
تالاب ها را به پناهگاه مطمئني ب��راي پرندگان مهاجر كه جزو گونه هاي 

حمايت شده و كمياب هستند تبديل كرده اند.«
بر اساس گزارش ها از تالاب هاي پلدختر هم اكنون تالاب »گري بلمك« 
زهكشي شده است و تالاب »پيكه« در اثر خشكسالي هاي اخير خشك شده 
كه در خصوص تالاب »گري بلمك« با توجه به پيگيري هاي صورت گرفته 
و رضايت و حسن نيت مردم محل و بومي منطقه و تأمين منافع مردم بومي 
در مشاركت احياي تالاب جاي اميدواري است كه اين تالاب احيا شود.  با 
اين حال در شرايطي رئيس اداره محيط زيست پلدختر از مورد توجه قرار 
گرفتن اين تالاب بعد از ثبت جهاني ابراز خرسندي كرده و مي گويد: »در 
صورت ثبت كنوانسيون رامسر تالاب هاي پلدختر در مسير توجه دوستداران 
محيط زيست در سراسر كشور قرار خواهند گرفت و احيا و توجه اين تالاب ها 
در رونق و جذب گردشگر به شهرستان نيز اهميت بسزايي خواهد داشت.« 
كه چندي پيش معصومه ابتكار در سفر خود به لرستان با اشاره به موضوع 
پيوستن تالاب هاي لرستان به كنوانسيون رامسر گفته بود: »در اين زمينه در 
حال تلاش هستيم و جزو مسائلي بوده كه اولويت دولت است.« وي با تأكيد 
بر اينكه توجه به تالاب ها موردتوجه دولت بوده و در اين زمينه نيز تلاش 

كرده ايم، گفت: »براي تحقق اين امر بايد مراحلي طي شود.«

لايروبي اسكله ها مصوبه اي كه زير گل ولاي 
بنادر آبادان فراموش شد !

لايروبي اسكله هاي صيادي آبادان به منظور تسهيل تردد شناورها، 
افزايش مي�زان ظرفيت پهلو دهي ش�ناورها در بنادر اين ش�هر و 
عمليات صادرات و واردات كالا و همچني�ن رونق فعاليت صيادي 
از جمله مصوبه هاي آخرين سفر رياس�ت جمهوري به آبادان بوده 
كه به رغم اهميتش تا به امروز اجرايي نش�ده است. موضوعي كه 
بارها مورد انتقاد برخي مسئولان شهر از جمله نماينده مردم آبادان 
در مجلس شوراي اس�امي قرار گرفته اس�ت. آن هم در شرايطي 
كه بس�ياري از كارشناس�ان معتقدند با توجه به نق�ش اقتصادي 
فعاليت كشتي ها در بنادر آبادان انجام اقداماتي در جهت تسهيل 
مراودات تجاري در بنادر اين شهر از اهميت ويژه اي برخوردار است. 

    
صنعت لايروبي در اي��ران در طول دو دهه گذش��ته به رغ��م فرازها و 
نشيب هايش روند رو به رشدي داشته است و به دليل اثرات مثبتي كه 
بر احياي زيستگاه ها، كاهش فرسايش يا بروز سيل و تسهيل عمليات 
صيادي داشته اين مهم در دستور كار مس��ئولان مربوطه قرار گرفته 
اس��ت. با توجه به اهميت كاهش محدوديت ه��اي حاصل از عمق آب 
آبراهه ها براي تردد كش��تي ها، ايجاد تسهيلات در لنگرگاه و حوضچه 
بنادر و ايجاد كانال عميق تر لايروبي به عنوان كاري غيرقابل اجتناب 
در صنعت دريانوردي در نظر گرفته مي ش��ود كه باعث تردد شناورها 
در داخل حوضچه يا كانال مي گردد. با اين حال لايروبي اس��كله هاي 
صيادي آبادان به رغم اهميتش سال هاست مغفول مانده و حتي دستور 
مستقيم رئيس دولت هم نتوانسته اين مهم را به مرحله اجرايي برساند.  
از آنجا كه در اسكله هاي آبادان فعاليت صيادي انجام مي شود بسياري از 
صيادان به سبب وجود مشكلات عمده از جمله گل و لاي كف اسكله ها 
و جزر و مد كه مانع پهلوگيري شناورهايش��ان مي ش��ود با مشكلات 
بسياري روبه رو شده اند. اين در حالي است كه قرار بود دولت به منظور 
رفع مشكل فعالان اين حوزه به ويژه در بنادر آبادان با تخصيص بودجه 
مطلوب عمليات لايروبي اسكله ها را در اسرع وقت به پايان برساند.  در 
اين ميان لايروبي اروند با هدف رونق اقتصادي بنادر آبادان، خرمشهر 
و بنادر جنوبي عراق نيز از جمله برنامه هاي دولت در حوزه كشتيراني 
و صنعت دريايي اين ش��هر ها بود كه رنگ خلف وعده بر آنها نشست و 
سبب شد امكان پهلوگرفتن و تردد كشتي هاي بزرگ و اقيانوس پيما با 

ايمني بالا در اين آبراه مهم معلق بماند. 
   تعلل در شتاب بخشي به چرخ اقتصادي آبادان 

از آنجا كه بنادر و اسكله هاي نواحي جنوبي از جمله آبادان و خرمشهر 
مسيري براي جابه جايي كالاها و تبادلات تجاري است از اين رو نقش 
مؤث��ري در گردش چرخ اقتصادي كش��ور ايف��ا مي كنند.ضمن اينكه 
كارشناسان معتقدند راه هاي ايمن دريايي و مسيرهاي كشتيراني، نقش 
كليدي در چرخه اقتصاد و گردش امور تجاري دارند و نگهداري اعماق 
و حفظ ايمني تردد كشتي ها در اين مسيرها، يكي از جدي ترين وظايف 
دولت است كه به عهده  سازمان بنادر گذاشته ش��ده و بنادر تابعه اين 
سازمان موظف به تأمين آن هستند. از آنجا كه به گل نشستن كشتي ها 
بر اثر كاهش عمق در مسير حركت كشتي ها، قايق ها و شناورها خسارات 
اقتصادي س��نگيني به س��ازمان مربوطه وارد مي كند از اين رو انتظار 
مي رود بحث لايروبي اسكله هاي آبادان به طور جدي تري در دستور كار 
قرار گيرد. سال گذشته به منظور عميق تر كردن اسكله هاي بندر آبادان 
و رسيدن به عمق مناسب در راستاي افزايش پهلودهي شناورهاي با تناژ 
بالاتر لايروبي اسكله هاي بنادر آبادان، چوئبده و اروندكنار با اعتباري بالغ 
بر ۹ ميليارد و 480 ميليون ريال در 40 هزار متر مكعب در دستور كار قرار 

گرفت اما گويا اين طرح هم تنها در صورت جلسات مكتوب باقي ماند. 

معلولان از جمله اقشار مهم كشور به شمار مي روند كه به شدت نيازمند 
حمايت هاي دولتي هستند.  در حال حاضراش�تغال، مسكن و خدمات 
اجتماعي خاص از مهم ترين دغدغه آنها مي باشد كه نياز است از سوي 
مسئولان سازمان بهزيستي و دولت مورد توجه ويژه قرار بگيرد.  با وجود 
اينكه امروز داشتن مسكن مناسب يكي از مهم ترين دغدغه هاي معلولان 

در شهرهاي كوچك كه از درآمد كمتري برخوردار هستند به شمار مي رود 
و حتي بارها مسئولان سازمان بهزيس�تي قول هايي در خصوص تأمين 
مس�كن معلولان داده اند، اما در حال حاضر اين مهم در برخي استان ها 
مورد غفلت قرار گرفته كه به عنوان مثال مي توان به وضعيت نامناسب 
مسكن معلولان در شهرس�تان شاهرود در استان س�منان اشاره كرد. 

مريم احمدي محمدرضا هاديلو

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 تأمين گاز مصرفي بزرگ ترين 
مجتمع پتروشيمي متانول ايران در دير 

مديرعامل شركت گاز استان بوشهر از     بوشهر
اجراي ط�رح گازرس�اني ب�ه مجتمع 
پتروشيمي متانول كاوه در شهرستان دير در استان بوشهر خبرداد. 
غلامعباس حسيني گفت: وجود ذخاير ارزشمند گازي در استان بوشهر، 
زمينه توسعه صنايع مختلف به ويژه پتروشيمي ها، نيروگاه ها و پالايشگاه ها 
را فراهم كرده كه اين مهم سبب شده حدود ۹۹ درصد از گاز استان بوشهر 
در بخش صنعت به مصرف برسد.  وي با بيان اينكه گازرساني به صنايع، 
شكوفايي و رونق اقتصاد را در پي دارد، افزود: براي صيانت از محيط زيست، 
تمام تلاش خود را به منظور تسريع در روند گازرساني به صنايع به كار گرفته 
و طي چند سال اخير صنايع مختلف استان بوشهر با دريافت انشعاب گاز به 
اين سوخت متصل شده اند.  مديرعامل شركت گاز استان بوشهر با اشاره به 
اينكه شركت گاز استان بوشهر به عنوان دومين فروشنده گاز به صنايع در 
ميان شركت هاي گاز استاني محسوب مي شود خاطرنشان كرد: با تكميل 
طرح هاي در دست اجرا و تداوم روند موجود، اين رتبه افزايش مي يابد و در 
آينده نزديك اين شركت جايگاه نخست گازرساني به صنايع كشور را كسب 
مي كند.  حسيني از تأمين 70 درصد گاز مصرفي پتروشيمي هاي استان 
خبرداد و گفت: در حال حاضر از مجموع گاز مصرفي اس��تان، 70 درصد 
به پتروش��يمي ها، بيش از 25 درصد به نيروگاه ها، بيش از 2/5 درصد به 
صنايع فولاد و سيمان و تنها يك درصد به بخش خانگي اختصاص مي يابد.  
وي با بيان اينكه اين ش��ركت سوخت پتروشيمي هاي مستقر در منطقه 
پارس جنوبي را تأمين مي كند، تصريح كرد: سوخت گازپتروشيمي هاي 
مبين، دماوند، متانول كاوه در شهرستان دير و پتروشيمي هاي فاتح كيميا 

صنعت و سيراف انرژي از سوي شركت گاز استان بوشهر تأمين مي شود. 

 صدور 765 هزار كارت هوشمند ملي 
در سيستان و بلوچستان 

از زم�ان اج�راي ط�رح تعوي�ض      سيستان و بلوچستان
كارت هاي ملي تاكن�ون 765 هزار 
كارت هوشمند ملي در استان صادر شده كه از اين تعداد 470 هزار 

كارت ملي در سال گذشته صادر شده است. 
رضا راحت دهمرده مديركل ثبت احوال سيستان و بلوچستان با اعلام اين 
خبر گفت: اكنون فرآيند صدور كارت ملي هوشمند در استان به يك ماه 
رسيده است.  وي با اشاره به اينكه كارت هاي ملي قديمي تا پايان سال اعتبار 
دارند، اظهار كرد: شهروندان در اس��رع وقت براي تعويض كارت هاي ملي 
قديمي به ايستگاه ها و ادارات ثبت احوال شهرستان هاي استان براي تعويض 
كارت ملي خود مراجعه كنند.  اين مسئول بيان كرد: طرح تعويض كارت هاي 
ملي و صدور كارت هاي ملي هوشمند نيز از سال ۹2 تاكنون در دستور كار 
است و 65 ايستگاه تعويض كارت ملي در استان راه اندازي شده است كه از 
اين حيث مهرستان داراي سه ايستگاه در بخش مركزي و آشار است و 50 
درصد جمعيت بالاي 15 سال مهرستان كارت ملي هوشمند خود را از ادارات 
ثبت احوال دريافت كرده اند و اين در حالي است كه ميانگين استان 43درصد 
است.  دهمرده گفت: بر اساس سرشماري سال ۹5 جمعيت استان بالغ بر 
2 ميليون و 770 هزار نفر است كه در بيشتر شاخص هاي جمعيتي و ثبت 

وقايع حياتي رتبه هاي كشوري را داراست.

بازسازي و زيباسازي 30 مدرسه شهري و روستايي در دامغان
مدير آموزش و پرورش شهرس�تان دامغان از بازسازي، بهسازي و      سمنان
زيباس�ازي بيش از 30 آموزش�گاه و مدرس�ه ش�هري و روستايي 

شهرستان دامغان خبرداد. 
 حسن كاتبي گفت: اين 30 آموزشگاه در راستاي انجام پروژه مهر امسال در برنامه عمليات بازسازي، 
بهسازي و زيباس��ازي قرار گرفتند.  وي با اش��اره به گس��تردگي كار در پروژه هاي مهر، ادامه داد: از 
جزئي ترين نيازهاي مدارس تا اساسي ترين تعميرات آموزشگاه ها را در پروژه مهر ۹6 پوشش خواهيم 
داد.  اين مسئول افزود: در افزايش بنا و تعميرات اساسي در مدارس علاوه بر اينكه با نظارت مستقيم 
اداره كل نوسازي مدارس استان انجام مي گيرد از ظرفيت خيرين نيز بهره مي گيريم.  وي با اشاره به 
لزوم توجه به زيباسازي محيطي مدارس و نقش آن در كيفيت آموزشي در آموزش و پرورش تصريح 
كرد: تمام سعي و تلاش در اين است كه علاوه بر رنگ آميزي كلاس ها و محوطه حياط مدارس محيطي 

شاد و دلنشين براي دانش آموزان فراهم كنيم. 

هرمزگان ركورد دار ميزان توليد ميگوي پرورشي در كشور  
مدير كل شيلات هرمزگان از كسب رتبه اول توليدات شيلاتي كشور      هرمزگان
توسط شيلات هرمزگان به ويژه ميگوي پرورشي در سال ۹5 خبر داد. 
سيد پرويز محبي با بيان اينكه شيلات هرمزگان با توليد بالغ بر 255هزار تن انواع آبزيان توانسته بيش از 
43درصد از توليدات شيلاتي كشور را به خود اختصاص دهد بيان داشت: در حوزه صيادي استان هرمزگان 
بالغ بر 4 هزار فروند شناور صيادي با اشتغالزايي بالغ بر 30هزار نفر فعاليت دارند كه حاصل تلاش در اين 
زمينه نيز صيد بالغ بر 240هزار تن از انواع آبزيان بوده است.  محبي با اشاره به اينكه توليد ميگوي پرورشي 
هرمزگان در سال 13۹5 به ميزان ۹هزار و ۹00تن يعني 47 درصد از توليد ميگوي كشور با سطح زير 
كشت نزديك به 3 هزار هكتار بوده است، گفت: خوشبختانه شيلات هرمزگان در اين رابطه نيز توانسته 
رتبه اول توليد كشور را به خود اختصاص دهد.  وي با اشاره به اينكه در همين رابطه نيز در سال ۹5 بالغ بر 
يك ميليارد و 81 ميليون قطعه بچه ميگو در سطح مراكز تكثير استان توليد شده است، گفت:اين ميزان 

توليد 51 درصد توليد بچه ميگوي كشور را به استان هرمزگان اختصاص داده است. 


